

ISSN 2070-9773

КЛИО



№05(209)

май 2024

KLIO



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Лезик Е.В., Попов А.А., Попова Д.В. (Санкт-Петербург).** Политдонесение Политотдела ВМБ Ханко от 10 сентября 1941 г. 13

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Мусина Р.И. (Москва).** Фасад с трёхлопастным силуэтом в церковной архитектуре Венецианской республики (последняя треть XV – первая треть XVI вв.): история изучения 21

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Беляев А.Ю. (Москва).** Концепция спасения души в «Книге о рыцарстве» Жоффруа де Шарни 28
- Белова Н.Р. (Москва).** Культ святого Вацлава и побелогорская рекатолизация Чешских земель (на основе книги Яна Таннера и Феликса Кадлинского «Жизнь и слава святого Вацлава, мученика, князя, короля и покровителя Чехии») 36
- Демичева Т.М. (Санкт-Петербург).** Политика в песнях Франции Старого порядка 42
- Кононенко А.М. (Санкт-Петербург).** Международные контакты Ирландской республиканской армии и Коминтерна во время Войны за независимость и Гражданской войны 1919-1923 гг. 51
- Терентьев В.О. (Санкт-Петербург).** Последствия покушения на Гитлера 20 июля 1944 г. для внутренней политики Третьего рейха 58
- Скатов Д.Р. (Благовещенск).** Политика «мягкой силы» Китая: 50 лет трансформации 66
- Курбатова А.Г. (Москва).** Вклад исторических научных обществ Азербайджана, Армении и Грузии в развитие отечественного исторического образования (1993-2023 гг.) 71

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Андреев А.А., Белова А.Б., Красуцкий С.А. (Санкт-Петербург).** «...а велели им в Вашем государстве дати повольной торг, в котором городе им торговать сручно и прибыльнее»: грамота Алексея Михайловича шаху Аббасу II 81
- Гущина Д.В. (Москва).** Практическое применение законодательных норм в русских городах: на примере конфликта в Ржевском магистрате середины XVIII в. 87
- Баканов А.В. (Махачкала).** Вехи Кавказской войны: военные события в Дидо 1857-1859 гг. (историко-этнографическое исследование) 92
- Шломова А.И. (Красноярск).** Вопросы межеваний территорий Сибирских губерний на примере Ачинского округа второй половины XIX в. 111
- Лю Синь (Пекин, Китай).** Функционирование коммерческой рекламы в российских газетах на рубеже XIX и XX веков 120
- Слепцов А.С. (Ростов-на-Дону).** Образ монаршей власти: кого и почему оскорбляли в области Войска Донского в начале XX в.? 126

Маньков С.А. (г. Пушкин, Санкт-Петербург). Кражи в Исаакиевском соборе Санкт-Петербурга в XVIII – XX вв.....	133
Долгова А.В. (Москва). Шадринский уезд и город Пермь в рапортах начальника Народной милиции Н. А. Ключникова в период власти Верховного правителя.....	141
Жукова Н.А., Жуков С.А., Тихомиров А.В. (Санкт-Петербург). Российский опыт организации партий «живых шахмат» (к 100-летию со дня проведения партии «живых шахмат» в Ленинграде – 20 июля 1924 года).....	149
Зданович А.А. (Санкт-Петербург). Контрразведывательное обеспечение войск Красной армии в ходе Яссо-Кишиневской операции и продвижения на территорию германского сателлита Румынии	160
Мочалов Д.П. (Оренбург). Сущность понятия «декоммунизация» в политической риторике России начала 1990-х годов	169
Волгин Е.И. (Москва). Судьба ООПД «Русское национальное единство» в контексте государственной стратегии противодействия политическому экстремизму конца 1990-х гг.	175
Гордеева А.В. (Москва). Процесс формирования и институционализации казахской общины в Омской области.....	187
Сокиркин Д.Н. (Санкт-Петербург). Средиземноморье в контексте политических и экономических интересов современной России	194
Костюнина Е.Д. (Москва). Интернет как инструмент избирательного процесса в Москве в 2000-2010 гг.	198
Юй Цзе (Москва). Мемориализация членов Общества ревнителей русского исторического просвещения в память императора Александра III в конце XIX – начале XX века.....	204

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Данилов Д.М., Юренков А.К., Окрошидзе Л.Г. (Москва). Портрет Павла I 1797 г. кисти Андрея Филипповича Митрохина (1765-1845) и вопрос идентификации изображенных на нем орденов	212
Каледа Г.К. (Москва). Формирование образа Распутина в контексте его взаимоотношений с церковными деятелями в 1910-1916 гг.	222
Кожевников С.В. (Красноярск). Церковная и архипастырская деятельность епископа Луки (Войно-Ясенецкого) в Енисейске в 1924 г. в период первой ссылки	231
Поправко Е.А. (Санкт-Петербург). М.П. Миловский как организатор деятельности штаба тыла Красной армии по обеспечению войск в ходе стратегических операций 1943–1944 годов	237
Копелева Г.В. (Санкт-Петербург). Дорогами Италии и Древнего Рима: император Адриан глазами писателя-историка	247

МНЕНИЕ

Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю. (Санкт-Петербург). Цивилизационные вызовы и системные проблемы отечественного социогенеза. Часть 3	253
--	-----

CONTENTS

SOURCE STUDIES

- Lezik E.V., Popov A.A., Popova D.V. (St. Petersburg).** The political dispatch of the Politdepartment of the Naval Base Hanko of the Red Banner Baltic Fleet dated 10 September 1941 13

HISTORIOGRAPHY

- Musina R.I. (Moscow).** Trilobe facades in church architecture of the Venetian Republic (last third of 15th – first third of 16th centuries): the history of studies 21

GENERAL HISTORY

- Beliaev A.Yu. (Moscow).** Concept of spiritual salvation in «Livre de chevalerie» of Geoffroy de Charny 28
- Belova N.R. (Moscow).** The Cult of St. Wenceslaus and the post-White Mountain re-Catholicization of the Czech lands (based on the book by Jan Tanner and Felix Kadlinsky “The Life and Glory of St. Wenceslaus, Martyr, Prince, King and Saint Patron of the Czech lands”) 36
- Demicheva T.M. (St. Petersburg).** Politics in the songs of Ancien Régime 42
- Kononenko A.M. (St. Petersburg).** International contacts between the Irish Republican Army and the Comintern during the War of Independence and the Civil War 1919-1923 51
- Terentiev V.O. (St. Petersburg).** Consequences of the assassination attempt on Hitler on July 20, 1944 for the internal politics of the Third Reich 58
- Skatov D.R. (Blagoveshchensk).** China’s soft power policy: 50 years of transformation 66
- Kurbatova A.G. (Moscow).** Contribution of historical scientific societies of Azerbaijan, Armenia and Georgia to the development of national historical education (1993-2023) 71

NATIONAL HISTORY

- Andreev A.A., Belova A.B., Krasutsky S.A. (St. Petersburg).** “You were ordered to give free trade in your state, in which city it would be easier and more profitable for them to trade”: letter from the Czar Alexei Mikhailovich to Shah Abbas II 81
- Gushchina D.V. (Moscow).** Practical application of legislative norms in Russian cities: using the example of the conflict in the Rzhev magistrate in the mid-18th century ... 87
- Bakanov A.V. (Makhachkala).** Milestones of the Caucasian War: military events in Dido 1857-1859 (historical and ethnographic research) 92
- Shlomova A.I. (Krasnoyarsk).** Land surveying questions in Siberian provinces illustrated by the example of Achinsk okrug in the middle of the XIX century 111
- Liu Xin (Beijing, China).** Functioning of commercial advertising in Russian newspapers at the turn of XIX and XX centuries 120
- Sleptsov A.S. (Rostov-on-Don).** Image of monarchical power: who and why was insulting in the Oblast Vojska Donskogo in the early 20th century? 126
- Mankov S.A. (Pushkin, St. Petersburg).** Thefts in St. Isaac’s Cathedral in St. Petersburg in the XVIII – XX centuries 133

Dolgova A.V. (Moscow). Shadrinsky district and the city of Perm in the reports of the head of the People's Militia N.A. Klyuchnikov during the period of power of the Supreme Ruler	141
Zhukova N.A., Zhukov S.A., Tikhomirov A.V. (St. Petersburg). Russian experience in organizing live chess games (to mark the 100th anniversary of the Live Chess party in Leningrad – July 20, 1924)	149
Zdanovich A.A. (St. Petersburg). Counterintelligence support for the Red Army troops during the Iasi-Kishinev operation and the advance into the territory of the German satellite of Romania	160
Mochalov D.P. (Orenburg). The entry of the concept of “decommunization” into the political rhetoric of the early 1990s	169
Volgin E.I. (Moscow). The fate of the OOPD “Russian National Unity” in the context of the state strategy for countering political extremism in the late 1990s	175
Gordeeva A.V. (Moscow). The process of formation and institutionalization of the Kazakh community in the Omsk region	187
Sokirkin D.N. (St. Petersburg). The Mediterranean in the context of political and economic interests of modern Russia	194
Kostyunina E.D. (Moscow). The Internet as a tool for the electoral process in Moscow in 2000-2010	198
Yu Jie (Moscow). Memorialization of Members of the Society of Zealots of the Russian Historical Enlightenment in Memory of Emperor Alexander III at the Late 19th – Early 20th Century	204

CHARACTERS OF HISTORY

Danilov D.M., Yurenkov A.K., Okroshidze L.G. (Moscow). The Portrait of the Emperor Paul I (1797) by Andrei Filippovich Mitrokhin (1765-1845) and the issue of identification of the orders depicted on it	212
Kaleda G.K. (Moscow). The formation of Rasputin's image in the context of his relationship with church leaders in 1910-1916	222
Kozhevnikov S.V. (Krasnoyarsk). Luka's (Voyno-Yasenetsky) ecclesiastical and archpastoral work in Yeniseisk in 1924 during the first exile period	231
Popravko E.A. (St. Petersburg). M. P. Milovskiy as an organizer of activities of the red army rear headquarters for the support of troops during the strategic operation of 1943–1944	237
Kopeleva G.V. (St. Petersburg). Along the Roads of Italy and Ancient Rome: Emperor Hadrian through the eyes of a historical writer	247

OPINION

Lapina I.Yu., Kargapol'tsev S.Yu. (St. Petersburg). Civilization challenges and systemic problems of domestic sociogenesis. Part 3	253
---	-----